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 المُناخ وعلاقته بمشاكل الانتاجية والامراض لحيوانات الماشية في محافظة البصرة 

 

 ملخص الرسالة: 

تناول البحث دراسة العناصر المناخية ذات العلاقة بالأمراض التي تصيب تعد هذه الدراسة جزءا من المناخ التطبيقي ، اذ 
في محافظة البصرة اذ تم دراسة الاشعاع الشمسي ودرجة الحرارة والرطوبة والامطار و مظاهر الجو الغبارية وقد  الماشية

ولوحظ ان الامراض تزداد  حيوانات الماشية ببعض الامراضتبين ان هناك علاقة واضحة بين هذه العناصر وبين اصابة 
 في بعض الاشهر وتقل في الاشهر الاخرى حسب نشاط المرض وعلاقته بعناصر المناخ .
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Abstract of thesis  



This study is part of the applied climate. The study examined the climatic factors related to diseases 

affecting livestock in Basrah governorate, where the study of solar radiation, temperature, humidity, 

rain and the dust atmosphere showed that there is a clear relationship between these elements and the 

animal animals Diseases have been noted that the disease is increasing in some months and less in the 

other months depending on the activity of the disease and its relationship to elements of the climate. 

 

 


